
محمدرضا باهنر :

 داشتن مناسبات با کشورهای متخاصم 
منعی ندارد

و  اقدامات  در خصوص  اصولگرا  سیاسی  فعال  یک 
عملکردهای دو ساله دولت اظهار داشت: نباید به عملکردها 
سیاه و سفید نگاه کرد. هر دولت کارهای مثبت و منفی دارد و 
کارهایی که باید انجام می داد اما انجام نداد. با دوتا غلط  گرفتن 
از یک دولت نمی شود به آن دولت صفر داد، نمره اش هجده 
است. همه دولت ها از مهندس موسوی تا مرحوم هاشمی 
رفسنجانی و دکتر احمدی نژاد و آقای خاتمی و بقیه همه 
خدماتی کردند و هرکدام هم خطاها، کوتاهی ها و اشتباهاتی 
داشته اند. اینکه بگوییم یک دولت بهترین است و دولت دیگری 
بدترین، حرف غلطی است. سیاه و سفید و صفر و صد دیدن 
کارهای دولت ها ناجوانمردانه و نمک نشناسی است. همین 
نگاه ها هم گاهی افکار عمومی را خراب می کند. در پایان یک 
دولت آنقدر بر سر او می کوبند که اگر برود، اوضاع گلستان 
می شود و طبیعی است که این وعده ها بی ربط است. محمد 
رضا باهنر گفت: در دولت سیزدهم هم چهار تا پنج اقدام 
اساسی و خوب انجام شده است که در دولت های قبلی چندان 
پیگیری نمی شد. یکی از این موارد شفاف سازی گردش های 
مالی است . ما ظرف این دو سال اخیر درآمدهای مالیاتی به 
دو برابر افزایش یافته بدون اینکه به مودیان مالیاتی خرد 
فشار وارد شود. گردش های مالی پنهان و اقتصاد زیرزمینی و 
فرارهای مالیاتی کشف شده و مالیات به حق دریافت می شود. 
در مورد بهبود فضای کسب وکار هم الان رتبه دقیق را نمی دانم 
اما تا پنج یا شش سال قبل رتبه ما حدود ۱۲۰ در جهان بود و 
راه اندازی یک کسب وکار جدید یک تا دو سال زمان می برد. در 
حالی که سال ۸۵ یا ۸۶ قانونی مبنی بر بهبود فضای کسب وکار 
در مجلس تصویب کردیم. الان حدود ۳ تا ۴ هزار مجوز در 
کشور صادر می شود. دولت در این بخش گام خوبی برداشت و 
به صادرکنندگان مجوز اخطار داد که اگر ظرف زمان محدود 
مشخصی مجوز ندهید خودم اقدام می کنم و اقدام هم کرد. با 
این اقدام رتبه فضای کسب وکار کشور حدود ۳۰ تا ۴۰ رتبه 
اصلاح شد. در عین حال اقدامات دولت درباره پیوستن به 
بریکس و شانگهای و ارتباطات با همسایگان و به ویژه عربستان 
سعودی هم گام های مثبتی است که برداشته شده است. دبیر 
کل جامعه اسلامی مهندسان بیان کرد: اما برخی اقدامات هم 
انجام نشده است. بحث های زیادی در این زمینه مطرح است 
که اگر بخواهم آن ها را ردیف کنم از حوصله خارج است اما مثلا 
تصمیماتی گرفته می شود که اقتضایی است. زمان تبلیغات 
انتخابات ریاست جمهوری یکی از کاندیداها می گفت اگر من 
رئیس جمهوری شوم هفت روزه مشکل بورس را حل می کنم. 
الان ۷۰۰ روز گذشته اما کسی مشکل را حل نکرده است. یا 
شرکت های بزرگ سرمایه گذاری و هولدینگ های خصولتی 
که نه جواب دولت را می دهند نه جواب بخش خصوصی را 
می دهند، اتفاقا درآمدهای خوبی هم دارند و حیاط خلوتی 
برای دستگاه های دولتی است که اگر خرجی دارند از آن مسیر 

پیش ببرند. اینها باید سامان پیدا کند.

    دولت باید زیر دو خم مشکلات اساسی برود
رئیس جبهه پیروان خط امام و رهبری اظهار کرد: رهبری 
انقلاب در دیدار با کارآفرینان و دانش بنیان ها جلسه ای داشتند 
و دو مطالبه اساسی را مطرح کردند، یکی اینکه چرا بخش 
خصوصی برای حل مشکلات و توسعه کشور کمک نمی کنند 
و دیگری اینکه چرا دولت از کمک بخش خصوصی در این 
زمینه استفاده نمی کند؟ ما در مجمع تشخیص مصلحت نظام 
این موضوع را پیگیری کردیم و الان به این نتیجه رسیدیم که 
گزارشی به رهبری انقلاب تقدیم کنیم و بگوییم مشکل بخش 
خصوصی ما هستیم! ما دولتی ها و خصولتی ها یا تنگ نظر 
هستیم یا رقیب را نمی پسندیم یا می خواهیم کار انحصارا در 
اختیار خودمان باشد و بخش خصوصی را میدان نمی دهیم. 
شرکت هایی بودند که می گفتند ما ۲۰ هزار پرسنل در ایران 
داشتیم و این میزان الان به ۳ هزار نفر رسیده است. یعنی 
همین طور کوچک تر می شوند. شرکت دیگری هم می گفت 
پرسنل من در خارج از کشور بیش از داخل کشور است. یعنی 
در خارج شبکه ای که راه انداخته ام جذب بیشتری داشته اما در 
داخل موانع وجود دارد و نمی گذارند کار پیش رود. برخی هم 
به شعارهای عدالت خواهی، خالص سازی و شفاف سازی روی 
آورده اند و بخش خصوصی که کمی گردنش بلند می شود را 
می زنند. این ها مسائل ریشه ای و اساسی است که دولت باید 
زیر دو خم آن ها برود. نماینده ادوار مجلس تصریح کرد: برخی 
تصمیمات اقتضایی هم گرفته می شود. چند وقت پیش گفتند 
خودرو به بورس می رود، این موضوع قیمت ها را پس و پیش 
کرد و صبح روز بعد اعلام شد این اتفاق رخ نمی دهد. با همین 
دو جمله تأثیرات مالی و اقتصادی فراوانی برجا می ماند. برخی 
ورشکسته می شوند و برخی قوت می گیرند. باهنر در خصوص 
اثرات سیاست خارجی این دولت بر مدیریت کشور تاکید کرد: 
به این بحث ها هم نمی شود سیاه و سفید پرداخت. یکسری 
کشورها دوست و همراه و همکار ما هستند و منافع مان به هم 
گره خورده است. یک سری کشورها هم هستند که خیلی 
ارتباطی هم باهم نداریم اما دشمنی هم نداریم و برخی 
کارهای اقتصادی را می توانیم با کمک آن ها پیش ببریم. 
حتی با کشورهایی که در حال تخاصم هستیم هم عرف 
جهانی می گوید می توانی کارهایی انجام دهی. همین الان که 
سخت ترین تحریم ها را آمریکا علیه ما اعمال کرده است، اگر 
بخواهیم می توانیم با برخی شرکت های آمریکایی همراهی 
کنیم و تحریم را دور بزنیم. یعنی اگر یک شرکت آمریکایی 
هم احساس کند که با یک هزینه کم می تواند سود خوبی 
داشته باشد، زیرمیزی می آید و همکاری می کند. بنابراین 
اصلا منعی ندارد که حتی با کشوری که در تخاصم هستیم 
یک سری روابط و مناسبات را داشته باشیم. اینکه یک دیوار 
دور کشور بکشیم و بگوییم ما همه چیز را خودمان می سازیم 
اصلا دوره این حرف ها گذشته است. وی خاطرنشان کرد: 
درباره مذاکرات هم برخی می گویند که زمان آقای روحانی 
اصطلاحا این گاو به دمش رسیده بود اما مخالفت شد و کار 
پیش نرفت تا تمام شود اما الان دوباره با تاخیر در همان مسیر 
قرار گرفته اند ولی درعین حال توجه داشته باشیم که بریکس 
و شانگهای و ارتباطات با همسایگان در این دولت پیگیری شد 
و گام هایی برای پیشبرد راه های جایگزین جهت تبادلات 

تجاری با دنیا برداشته شد.

»هیچ  ملی- حمید شجاعی:  آرمان 
بقالی نمی گوید ماست من ترش است«  این 
ضرب المثلی است که معمولا نسبت به افرادی  
گفته می شود که بسیار از خود و کارشان 
عینی  مصداق  می کنند.  تبلیغ  و  تعریف 
و ملموس این مساله را نیز می توان دولت 
سیزدهم سیدابراهیم رئیسی دانست. دولتی 
که با وعده های بسیار جذاب و پر آب و تاب 
روی کارآمد و وعده حل مشکلات به مردم داد، 
اما  گذشت ۲ سال از عمر این دولت نشان داد 
که نه تنها نباید چشم امیدی به حل مشکلات 
و تحقق وعده ها داشت بلکه شاهد  سخت تر 
شدن شرایط اقتصادی و معیشتی هستیم. با 
این حال اگر نگاهی به اظهارات و صحبت  های 
مسئولان داشته باشیم به وضوح عکس این 
موضوع را می بینیم گویی اینکه همه چیز در 
کشور مطلوب است، همه از شرایط راضی 
هستند و هیچ مشکلی هم در میان نیست و 
منتقدان هم نمی توانند این حجم از توفیق  
و پیشرفت را در حوزه های مختلف مشاهده 
کنند. اما در واقعیت امر اینگونه باید گفت که 
گویا با چند ایران مواجهیم که هرکدام از جهتی 
روایت می گردد. نخست ایرانی که  برخی 
مدیران از آن سخن می گویند که سراسر رشد و 
پیشرفت است و جامعه از همه عملکردها راضی 
است و هیچ مشکلی در میان نیست. ایران 
دوم ایرانی است که صداوسیما بنا به اقتضای 
رسانه ای خود و مبتنی بر سیاست ها روایت 
می کند. اگر دولت و مجلس همسو و همراه 
باشند حال ایران مدنظر صداوسیما خوب 
است و به واسطه عملکرد مسئولان مشکلی 
در میان نیست؛ اما اگر عکس این موضوع 
صادق باشد روایت ایرانی با مشکلات فراوان. 
اما سومین و شاید اصلی ترین روایت از ایران؛ 
واقعیتی است که در جامعه و کشور شاهدیم با 
تمامی کاستی ها و مشکلات و... که واقعی ترین 
روایت از ایران است. با این حال دولت سیزدهم 
از آنجایی که نمی خواهد خدشه  یا انتقادی به 
نحوه عملکردش در حوزه های مختلف وارد 
شود همه چیز را مطلوب جلوه می دهد. اما پر 
واضح است که اگر نگاهی به شرایط اقتصادی 
و معیشتی مردم بیندازیم همه چیز از وضعیت 
کشور و جامعه به دست خواهد آمد. جالب اینکه  
برخی با اینکه این شرایط را به عینه می بیند 
باز هم به آمارسازی دست می زند و از رشد 
اقتصادی، کاهش تورم، کاهش نرح بیکاری و ... 
می گویند. تورمی که در وعده های رئیسی قرار 

بود نیم و سپس تک رقمی شود اما سخنگوی 
دولت که به قرائت همتی رئیس سابق بانک 
مرکزی  از قله های تورمی در دولت قبل گفت 
و بدون اشاره به قله تورمی ۶9 درصد در اسفند 
۱۴۰۱  و ۱۱۴ درصد دوساله  از رساندن تورم 
به  ۴۷ درصد به عنوان افتخار یاد می کند. البته 
نه اینکه دولت کارهای  مثبتی هم نکرده اما 
برآیند عملکردی دولت بر خلاف آمارهای 
منتشره عملکرد انتقاد آمیز را روایت می کنند. 
پرسش اینجاست که اگر دولت دستاوردی 
داشته که آمارش را اعلام می کند پس چرا تاثیر 
آن در معیشت مردم پیدا نیست و همچنان 
مردم در تنگنا قرار دارند؟ رئیس جمهور بارها 
از قطار پیشرفت دولت صحبت کرده است؛ 
اما به واقع هر زمان این قطار سرعت و شتاب 
گرفته وضع معیشتی مردم بدتر و سفره شان 
کوچکتر شده است. آنچه که مسلم است و 
واقعیت دارد به جهت عملکرد دولت به ویژه 
در حوزه اقتصادی جامعه با نارضایتی هایی 
روبه رو است که دولت آنها را نمی بیند و اگر 
به این نارضایتی ها اذعان کند آنها را به دولت 
قبل و عملکردهایش احاله می دهد و با تکرار 
وعده ها و آمارها خود را مبرا و مصون از خطار 
و اشتباه نشان می دهد. در حالی که این آمارها 
و اظهاراتی که دولتمردان نسبت به موفقیت 
عملکردی خود و دولت شان ارائه می کنند 
مصداق همان شعر معروف »خود گویی و خود 

خندی و خود مرد هنرمندی« است  .

      آمارها با آنچه جامعه  می بیند متفاوت 
است

یک فعال سیاسی اصولگرا درباره عملکرد 
دولت و آمارهای ارائه شده از سوی برخی 
مسئولان اظهار داشت: مقام معظم رهبری 
در جمع اعضای دولت بحث مهمی را در مورد  
آمارها و نابسامانی آماری مطرح کردند و فهمی 
که من از بیانات ایشان دارم ترجمه اش آمارهای 
مخدوش، خلاف واقع و نظیر آن است. محمد 
مهاجری به »آرمان ملی« گفت: می بینیم که 
گاهی اوقات حتی خودشان آمارهایی را که 
مرکز آمار می گویند بعضا قبول دارند و بعضا 
ندارد. گاهی اوقات به آمارهای بانک مرکزی 
استناد می کنند و گاهی اوقات به مرکز آمار و 
از اینها مهم تر اینکه آمارهایی که می گویند 
به هیچ وجه در سفره مردم نیست. اگر قرار 
بود تورم  کاهش پیدا کرده باشد ولو درصدی 
نمی توانستی ماستی که در تیر ۱۴۰۰ سطلی 
۳۵ هزار تومان بوده الان ۱۴۰ هزار تومان باشد. 
یا دلاری که در آن موقع زیر ۳۰ هزارتومان بوده 
امروز ۵۰ هزار تومان باشد. وی افزود:  در واقع 
آنچه دولت در قالب آمار ارائه می دهد غلط است 
و می شود چنین تصور کرد که یکسری افراد 
که متاسفانه دوست دولت هم نیستند یکسری 
آماری تولید می کنند تا دولت را موفق جلوه 
دهند. این فعال رسانه ای بیان کرد:  آمارهایی که 
دولت آقای رئیسی می دهد با آنچه جامعه باور 
می کند متفاوت است. دولت هر چه فاصله اش 

از مردم بیشتر می شود سعی می کند این فاصله 
را با آمار پر کند. 

    نارضایتی مردم از دولت قبلی باعث 
کاهش مشارکت

معاون پارلمانی رئیس جمهور با بیان اینکه 
در دولت قبل خبر چندانی از انگیزه، تحرک 
پیشرفت کشور،  برای  مدیریت جهادی  و 
تحقق عدالت و خدمت به مردم نبود، اظهار 
داشت:  رخوت، رکود، افزایش فاصله طبقاتی، 
رانت خواری، روحیه اشرافی گری و تجمل گرایی 
سبب نارضایتی بخش عمده ای از مردم شده 
بود به نحوی که در انتخابات سال 9۸ و ۱۴۰۰ 
مشارکت مردم در حد انتظار نبود.  سیدمحمد 
حسینی گفت: مع الأسف در دهه گذشته رشد 
اقتصادی نزدیک به صفر بود و خوشبختانه 
در دوسال اخیر این شاخص افزایش یافت 
و رشد اقتصادی به عنوان یکی از مهم ترین 
شاخص های اقتصادی از مرز ۴ درصد گذشت.  
وی افزود: به رغم تنگنا ها و چالش هایی همانند 
کسری بودجه، بدهی ها، تورم نزدیک به ۶۰ 
درصد، رشد نقدینگی، ضریب بالای بیکاری 
که دولت در شروع کار با آن مواجه بود در دو 
سال گذشته کارنامه موفقی از خود به ثبت 
رسانده به گونه ای که عمده چالش ها و بحران ها 
را پشت سر گذاشته و لازم است برای تک تک 
این اقدامات و دستاورد ها مستند و حتی فیلم و 

سریال ساخته شود و نمایشگاه برپا گردد.
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گــــزارش

ذره بین

از آمارهای  سوال برانگیز تا انداختن توپ به زمین دولت قبل

فاصلههاباآمارپرنمیشود

آرمان ملی – مطهره شفیعی: »دلیل عدم ثبت نامم 
این جمله علی  را بعدا می گویم«  انتخابات مجلس  در 
لاریجانی است که در جمع گروهی از جوانان بیان کرد. پس 
از ردصلاحیت لاریجانی در انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ 
برخی بازنشستگی سیاسی او را پیش بینی کردند اما او به این 
سمت نرفت و بارها درباره موضوعات سیاسی به اظهارنظر و ارائه 
دیدگاه پرداخت. پس از آن گمانه حضورش در انتخابات مجلس 
مطرح شد و این ادعا از سوی برخی مطرح شد که او درصدد 
جلوس بر کرسی ریاست پارلمان است. ۸ مرداد فارس نوشته 
بود: »علی لاریجانی که در روزهای اخیر در هیات های عزاداری 
زیاد دیده می شد، انگار به تدریج سعی می کند بیش از گذشته 
خود را مقابل دید مردم قرار دهد تا شاید آرام آرام وارد مسیر 
انتخابات مجلس شود. در همین ایام عزا در کنار حضورش در 
حسینیه امام خمینی)ره(، در هیات های بزرگ و شناخته شده 
دیگر تهران نظیر هیات عبدا...بن الحسن)ع(، هیات ریحانة 
النبی)س(، هیات رایة العباس)ع( و هیات ریحانة الحسین)س( 
شرکت کرد.« اما برخی هم می دانستند او تصمیمی برای 
این کار ندارد مانند محمدرضا باهنر، دبیرکل جامعه اسلامی 
مهندسین که گفته بود: »بنده چند دفعه در مورد حضور آقای 
لاریجانی در مجلس آینده از ایشان سوال کردم، ایشان به بنده 
گفت که قصد حضور ندارم.« علی لاریجانی پیش ثبت نام نکرد و 
روز پنجشنبه بالاخره تکلیف را مشخص کرد. او در مورد ثبت نام 
نکردن خود در انتخابات مجلس دوازدهم افزود: »امور عدمی 
که دلیل نمی خواهد. البته ثبت نام نکردن بنده در انتخابات 
مجلس دوازدهم دلایلی دارد که به موقع آن را می گویم.« البته 

لاریجانی اشاره نکرد که لیستی ارائه می دهد که مورد حمایتش 
است یا خیر و یا اینکه برنامه ای برای انتخابات ریاست جمهوری 

دارد یا هنوز تصمیم نگرفته است.

   روایتی از خالص سازان اوایل انقلاب
خالص سازی موضوعی بود که چندی پیش از سوی لاریجانی 
مطرح و پس از آن بارها در موضوعات مختلف مورد استفاده 
قرار گرقت. او روز پنجشنبه بار دیگر به موضوع خاص سازی 
پرداخت و با اشاره به تلاش عده ای برای خالص سازی گفت: از 
اول انقلاب عده ای خالص ساز می گفتند فقط ما انقلابی هستیم 
و دنبال حذف دیگران بودند. تلاش برای دو قطبی سازی در 
کشور وجود دارد. از اوایل انقلاب دو فکر مقابل هم بودند. پایه 
نظری اولین فکر این بود که ما باید به دنبال وحدت ملی باشیم و 
تفکر دوم به دنبال تجزیه بود. وی افزود: گروهی که تفکر وحدت 
و وفاق را داشتند، افراد حاضر در جریان اصیل انقلابی بودند، 
نگاه دردمندانه به انقلاب داشتند و اگر مطالبی که امام خمینی 
)ره( و حواریون ایشان نظیر آیت ا... بهشتی، آیت ا... خامنه ای 
و آیت ا... هاشمی رفسنجانی داشتند را مطالعه کنید، همگی 
توجیه کننده یک تفکر بودند که یکی از بنیادهای آن تفکر ایجاد 
وحدت در کشور و قرار دادن پایه های تصمیم گیری براساس 
نظر مردم بود. لاریجانی با بیان اینکه البته عده ای هم نگاه 
کاسب کارانه به انقلاب داشتند، بیان داشت: این افراد به دنبال 
مونوپول کردن بودند. مبنای این اقدام بی هنری است چرا که 
اگر کسی هنر داشته باشد قدرت توجیه دیگران برای ایجاد وفاق 
را دارد اما اگر هنری نداشته باشد، به دنبال تجزیه است. یکی از 

ویژگی های انقلابی واقعی وحدت گرایی است به این ترتیب که 
همه افراد کارگزار و فعال باشند و به اندازه استعداد خود انقلاب 
را یاری کنند. رئیس مجالس هشتم، نهم و دهم گفت: انقلابیِ 
کاسب کار به دنبال این است که بگوید بقیه انقلابی نیستند، ما 
انقلابی هستیم و همه پست ها را ما باید بگیریم. نتیجه این اقدام 
کوچک کردن انقلاب است در صورتی که انقلاب اسلامی بسیار 
بزرگ بود، اقدام امام خمینی )ره( بسیار بزرگ بود. وی افزود: 
امام اساس اندیشه ای را بنا نهاد که از سیاست های متعارف بالاتر 
بود و به همین دلیل گسترش پیدا کرد. یکی از خصوصیاتی که 
شهید مطهری بر آن تاکید دارد این است علت اصلی گسترش 

اسلام این بود که پاسخگوی نیاز زمان بود.
 

   هر تفکری متناسب با نیاز زمان پاسخگو باشد
لاریجانی ادامه داد: هر تفکری که بتواند متناسب با نیاز زمان 
پاسخگو باشد، گسترش پیدا می کند و هر تفکری که نتواند 
خود را با نیازهای زمان تطبیق بدهد، گسترش پیدا نمی کند 
کما اینکه شهید مطهری می گوید یکی از دلایلی که در اروپای 
قرن ۱۷ مردم گریزان از دین شدند این بود که مردم احساس 
می کردند باید به سرنوشت خود مسلط شوند و آزادی های 
سیاسی داشته باشند. این نیاز زمانه بود، در مقابل کلیسا جلوی 
این خواسته مردم ایستادگی کرد و گفت این آزادی ها را نباید 
به مردم داد، نیاز زمانه را درک نکرد، در نتیجه مردم نیاز خود را 
مقابل دستگاه دینی مشاهده کردند. شهید مطهری می گوید 
اگر متولیان تفکر، نیاز زمان را به درستی درک نکنند، به ضرر 

دین تمام خواهد شد.

دلیل عدم ثبت  نامم در انتخابات مجلس را بعدا می گویم

درِ بسته ی صندوق اسرار لاریجانی
      خالص سازان در ابتدای انقلاب: فقط ما انقلابی هستیم

احمدی نژاد این روزها چه می کند؟

می خواهد دیده شود؛ سکوتش 
بهانه است

آرمان ملی: هر چه به زمان برگزاری 
نام  نزدیکتر می شویم،  انتخابات مجلس 
احمدی نژاد بیشتر از گذشته در رسانه ها 
مطرح می شود. خوش هم تلاش زیادی برای 
دیده شدن دارد چنانکه یک روز ادعای ترورش 
منتشر می شود و روز دیگر یارانش را به سمت 
ایجاد تردید در سکوتش سوق می دهد. او 
هیچگاه به نحوی رفتار نمی کند که بتوان 
برنامه های او را پیش بینی کرد مانند عدم 
اطلاع از تصمیمش برای انتخاب مجلس 
دوازدهم. مشاور سابق او از دیدارهای هفتگی 
احمدی نژاد با مشایی و بقایی خبر داده و 
گفته »احمدی نژاد هفته ای یک بار به شمال 
می رود و با مشایی دیدار دارد، دو روز در هفته 
هم به خانه  بقایی سر می زند و چند ساعت با 
هم گفت وگو می کنند. اگر این موضوع را از 
محافظان احمدی نژاد بپرسید تایید خواهند 
کرد. عباس امیری فر معتقد به برنامه ریزی 
انتخاباتی رئیس جمهوری سابق است و تاکید 
می کند: »برنامه شان برای انتخابات مجلس و 
ریاست جمهوری است و انتخابات مجلس را 
مقدمه  انتخابات ریاست جمهوری می دانند. 
احمدی نژاد ممکن است لیستی را برای 
انتخابات مجلس اعلام کند و البته تلاشش 
هم برای حضور در انتخابات ریاست جمهوری 
رئیس  درباره  سکوت  بود.« وی  خواهد 
دولت های نهم و دهم هم به انصاف نیوز گفت: 
»احمدی نژاد را همه می شناسند که ناگهانی 
تصمیم می گیرد؛ چه برای اینکه سکوت کند 
و چه برای اینکه در انتخابات شرکت کند و 
همه چیز را به هم بزند. با روحیه ای که از او 

می شناسیم قطعا دست بردار نیست.«

   نقشه احمدی نژاد چیست؟
اما احمدی نژاد از چه مسیری و با چه عنوانی 
وارد انتخابات خواهد شد؟ خبرآنلاین نوشت: او 
قطعا در قامت یک کاندیدا در صحنه انتخابات 
حاضر نیست اما می تواند در پشت پرده فعال 
باشد. برخی کارشناسان براین اعتقادند که 
رئیس جمهور پیشین بدش نمی آید ردپایی از 
خود در مجلس آینده به جای بگذارد و برخی 
همفکرانش در پیش ثبت نام انتخابات حضور 
یافته اند از همین رو فعلا سکوت نصفه و نیمه 
اتخاذ کرده تا نتایج تایید صلاحیت ها اعلام شود. 
براین اساس احمدی نژاد زمانی که خیالش از 
بابت تایید صلاحیت چهره های نزدیک به خود 
راحت شود از لیست مورد حمایتش رونمایی 
خواهد کرد. برخی دیگر از کارشناس انتخابات 
پیش رو را فرصتی مناسب برای احمدی نژادی ها 
می دانند، از یک سو دولتی بر سر کار است که 
نزدیکی فکری با دولت احمدی نژاد دارد و فضای 
فعالیت سیاسی برای این طیف راحت تر از دولت 
قبل است. از سوی دیگر حتی اگر احمدی نژاد 
نخواهد با لیست مشخص وارد انتخابات شود 
ممکن است با برخی جریان سیاسی که نزدیکی 
فکری دارند وارد ائتلاف شود، حتی ائتلاف 
پنهان نه آشکار. در میان گروه ها و طیف های 
حاضر در صحنه انتخابات هم، دو طیف پایداری 
و شریان نزدیک ترین نگاه فکری و سیاسی را به 
رئیس جمهور سابق دارند. هرچند ممکن است 
پایداری ها به خاطر نگرانی از بابت حساس شدن 
دیگر طیف های اصولگرا آشکارا وارد ارتباط 
انتخاباتی با احمدی نژاد نشوند و تن به ائتلاف 
پنهانی بدهند اما شریانی ها طیفی هستند که 
ابایی از نزدیکی به احمدی نژاد ندارند و همچنان 

دولت او را دولت مطلوب خود می دانند.

   او دنبال پاستور است
همان طور که آرمان ملی در هفته گذشته 
اشاره داشت، هدف احمدی نژاد رسیدن به 
پاستور است و نه بهارستان. هدف اصلی 
احمدی نژاد فارغ از آنکه می خواهد همیشه 
نامی از او در فضای سیاسی و تحرکات سیاسی 
باشد، بعید است تنها انتخابات مجلس باشد. 
انتخابات مجلس و فرستادن برخی همفکرانش 
در مجلس می تواند نوع نگاه او و یارانش را در 
پارلمان بعدی تا حدودی زنده نگه دارد اما 
هدف اصلی بدون شک انتخابات ۱۴۰۴ است 
و خیزی دیگر برای بازگشت به پاستور. او که 
دوبار طعم ردصلاحیت را چشیده است شاید 
این بار خود وارد لیست کاندیداها نشود و یکی 

از یارانش را وارد صحنه رقابت کند. 

  رفتار، با تحصن
 درست نمی شود

نظر نمایندگان درباره لایحه حجاب متفاوت 
است. مسعود پزشکیان با اشاره به لایحه حجاب 
گفت: فکر نمی کنم جریمه های مالی تاثیری 
داشته  باشد. نماینده تبریز اظهار داشت: بد است 
که در جامعه دو گروه با نگاه رقیب یا دشمن به 
هم نگاه کنند. کسانی که برای حجاب تحصن 
کردند، به جای تحصن باید رفتار و الگویی از 
خود نشان دهند که جاذبه ایجاد کنند. با تحصن 
رفتار درست نمی شود؛ خیلی از این افراد اگر 
به خانواده های خود برگردند می بینند کسی 
به حرف های آن ها گوش نمی دهد و با دعوا 
نمی توان آن ها را جذب کرد. وی تاکید کرد: 
اعتقاد یک باور درونی است . اگر رفتار و الگو را 
در جامعه اشاعه دهیم راحت تر می توانیم افراد 
را جذب کنیم، اما با تحکم، دستور و جرایم 

نمی توان کاری کرد.

 خبــــر

زنان کشف حجاب 
نمی کنند

ایرانیان دارای دیدگاه دینی هستند و از عقاید خود کوتاه 
نمی آیند. امام جمعه مشهد جنگ فرهنگی را یک بعُد مقابله 
استکبار با نظام اسلامی عنوان و خاطرنشان کرد: جنگ 
بی امان فرهنگی را 40 سال است با ما شروع کرده اند، انواع 
فتنه گری ها، بی بند و باری ها و مبارزات فرهنگی را با ما انجام 
داد تا آخرینش در اغتشاشات اخیر که مساله بی حجابی 
و کشف حجاب بود؛ حتی یک مورد کشف حجاب یک هم 
قابل تحمل نیست اما تا اینجا دشمن حرکت کرد. علم الهدی 
اضافه کرد: آنان این طور فکر می کردند که اگر کشف حجاب 
را به مملکت بیاورند، اکثر زنان ما کشف حجاب می کنند اما 
می بینید کسانی که دست به کشف حجاب زدند از دیدگاه همه 
جامعه عناصری کم ارزش به شمار می روند؛ آمریکا می خواست 

فرهنگ ما را براندازی کند. 

فرق فرزند 
میرسلیم با فرزند 

سایر مسئولان

ظاهرا برخی میان فرزند خود و دیگران تفاوت های قائل 
می شوند، مانند مصطفی میرسلیم که وقتی از او درباره 
پسرش سوال شد، گفت: »اینها چه ربطی به من دارد؟ او یک 
شخصیت مستقل برای خودش دارد و یک کاری کرده، سرش 
کلاه گذاشتند، به او خیانت کردند... خودش می داند... چرا 
شما شلوغ می کنید؟« اما میرسلیم زمانی که بحث تحصیل 
دختر لاریجانی در خارج کشور مطرح شد، نگفت که دختر 
لاریجانی شخصیت مستقلی دارد. او هم چنین در پاسخ به 
سوالی مبنی بر استفاده از توئیتر بیان داشت: چه اشکالی 
دارد من از توئیتر استفاده کنم. شما یک راهی می خواهید 
خودتان داشته باشید که کلام حق خودتان را به گوش مردم 
برسانید. مطالب توئیتر برای گمراه کردن است اما مطلب 

خوب هم دارد .

   محمد مهاجری در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
برخی آمارهایی تولید می کنند تا دولت را 

موفق جلوه دهند

     معاون پارلمانی دولت: 
 لازم است برای اقدامات دولت رئیسی فیلم 

و سریال ساخته شود 


